
عضو هیئت رئیسه انجمن فیلم کوتاه شیراز با اشاره به مشخص شدن تاریخ برگزاری جشنواره استانی »فیلم کوتاه شیراز« گفت: این جشنواره 
در تاریخ ۶ تا ۱۰ اسفندماه برگزار می شود. محسن مقدم در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در شیراز، با بیان اینکه جشنواره فیلم کوتاه شیراز از 
6 تا 10 اسفندماه در تالار حافظ سالن سبز برگزار می شود، اظهار داشت: این جشنواره در 3 بخش رقابتی یا مسابقه، بخش غیررقابتی و بخش 
ویژه برگزار می شود.  وی با اشاره به ارسال 186 اثر به دبیرخانه جشنواره گفت: این آثار در قالب داستانی، مستند، تجربی و پویانمایی به 

دبیرخانه ارسال شده که در بخش داستانی 78 اثر، در بخش مستند 38 اثر، در بخش پویانمایی 41 اثر و در بخش تجربی 29 اثر بوده است. 
عضو هیئت رئیسه انجمن فیلم کوتاه شیراز با اشاره به قرار دادن بخش ویژه در این جشنواره افزود: بخش ویژه ای برای اکران فیلم های بلند 
فیلم سازان شیرازی در جشنواره در نظر گرفته شده که در روزهای برگزاری جشنواره اجرا می شود. مقدم بیان کرد: با توجه به اینکه این 

جشنواره استانی است، آثاری که از دیگر استان ها ارسال شده پس از بازبینی و داشتن شرایط لازم در بخش غیررقابتی به نمایش درمی آید.
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روزنامه

تحلیل خبر
گروه تحلیل خبر روزنامه طلوع

از  هر  دری  کلامییادداشت روز

معاون فنی و عمرانی شهردار شیراز 
با بیان این که تاکنون هیچ پروژه ی 
کمبود  دلیل  به  شهرداری  عمرانی 
متوقف  یا  تعطیل  بودجه  و  اعتبار 
دهه ی  ایام  در  گفت:  است  نشده 
پروژه   75 تعداد  جاری،  سال  فجر 
بالغ بر  بااعتباری  و کوچک  بزرگ 
47 میلیارد تومان آماده بهره برداری 

خواهد شد.
سرویس خبری / خدیجه غضنفری:

طلوع،  روزنامه  گزارش  به 
در  گذشته  روز  آرگیو  حسین 
اینکه  بیان  با  خبرنگاران  جمع 
درزمینه ی  پروژه ها  این  از  بخشی 
گفت:  است،  شهری  زیست پذیری 
بهره برداری از فرهنگسرای زیباشهر 
ریگی  تل  ورزشی  مجموعه ی  و 
ازجمله  بزرگ  پروژه ی   2 شیراز 
این پروژه ها است که در دهه فجر 

امسال افتتاح می شود.
شهردار  عمرانی  و  فنی  معاون 
انجام  علی رغم  اینکه  بیان  با  شیراز 
کارهای بزرگ در شیراز، هنوز به 
گفت:  نرسیده ایم،  مطلوب  نقطه ی 
از  بهره گیری  مردم،  همکاری  با 
توان تخصصی شهرداری و همراهی 
تلاش  شیراز،  شهر  اسلامی  شورای 
به شهری  تا شیراز را  خواهیم کرد 

زیست پذیر بدل کنیم.
آرگیو ادامه داد: از سال های گذشته 
در  خوبی  بسیار  اقدامات  تاکنون 
انجام شده  شیراز  عمرانی  حوزه ی 
است. این مسئول با اشاره به اینکه 
در اجرای طرح های عمرانی به عنوان 
کار  ملاک  حمل ونقل،  زیرساخت 
نظیر  بالادستی  اسناد  شهرداری 
طرح تفصیلی و جامع است، گفت: 
تسهیل  در  اصلی  مباحث  از  یکی 
و  ایجاد  کلان شهرها،  حمل ونقل 

توسعه ی رینگ های شهری است.
وی ایجاد زیرساخت ها برای حرکت 
وسایل نقلیه را پرهزینه ترین مبحث 

در حوزه ی حمل ونقل عنوان کرد.
معاون فنی و عمرانی شهردار شیراز 
اشاره ای به کمربندی این شهر کرد 
تفاهم نامه های  اساس  بر  افزود:  و 
شرقی- کمربندی  در  باید  گذشته، 

و  فسا  پل  حدفاصل  شیراز  غربی 

غیرهمسطح  تقاطع   6 اکبرآباد، 
بر عهده  تقاطع  اجرا می شد که سه 
بر  تقاطع   3 و  شیراز  شهرداری 
عهده ی راه و شهرسازی فارس بود 
هیچ گونه  مورد  این  در  هنوز  که 

اقدامی صورت نگرفته است.
این که  به  اشاره  با  آرگیو 
وضعیت  شیراز  کمربندی های 
مطلوبی ندارد، گفت: این به معنای 
انجام نشده؛  کاری  که  نیست  آن 
هنوز  که  است  معنی  این  به  بلکه 
زیادی  فاصله ی  مطلوب  با وضعیت 
در  اینکه  به  اشاره  با  وی  داریم. 
تعریف شده  شهری  رینگ   4 شیراز 
تقاطع های  احداث  افزود:  است، 
رینگ های  در  بیشتر  غیرهمسطح 
قرار  مدنظر  حفاظتی  و  پیرامونی 
عمرانی  و  فنی  معاون  می گیرد. 
از  یکی  افزود:  شیراز  شهردار 
که  شهری  در  مباحث  مهم ترین 
قصد حرکت به سمت فراهم کردن 
دارد،  شهری  زیست  بسترهای 
مسیرهای  پیاده،  معابر  به  توجه 
تردد  تسهیل  و  دوچرخه سواری 
ایمنی  داشتن  مدنظر  البته  و  عابران 

ترددها باشد.
اجرای  در  اینکه  بیان  با  آرگیو 
کمترین  ایجاد  عمرانی،  پروژه های 
ما  مدنظر  شهروندان  برای  مشکل 
دلیل  همین  به  افزود:  بود،  خواهد 
توجه به فازبندی هر پروژه اولویت 
است. وی با اشاره به اینکه قبل از 
باید  ابتدا  پروژه  هر  شدن  اجرایی 
شکلی  به  را  آن  تملک  موضوع 
مطلوب حل کرد تا در زمان اجرا، 
نشود،  روبه رو  توقف  و  مشکل  با 
افزود: تاکنون هیچ پروژه ی عمرانی 
و  اعتبار  کمبود  دلیل  به  شهرداری 
بودجه تعطیل یا متوقف نشده است؛ 
تملک  مشکلات  علت  به  افزود: 

اراضی آن پروژه در مسیر بود.
شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون 
شیراز  آزادراه  به  اشاره ی  شیراز 
شود،  بهره برداری  آماده  اصفهان 
در  تردد  حجم  پروژه  این  گفت: 
محور شمال غرب شیراز را افزایش 
برای  را  مطالعاتی  لذا  داد؛  خواهد 
ایجاد مسیرهای بزرگراهی دسترسی 

در آن محدوده آغاز کرده ایم.
افزود:  شیراز  شهردار  معاون 
مسیرهایی در شمال و جنوب محور 
کنونی شیراز به قلات، مدنظر مشاور 
به  دسترسی  بزرگراه  احداث  برای 
که  است  اصفهان  شیراز  آزادراه 
پایان  تا  باید  آن  شدن  نهایی  برای 

مطالعات صبوری کرد.

به  سیاسی  صرفاً  نگاه های 
اجتماعی،  حرکت های 
گمراهی های شکننده ای را در پی 
خواهد داشت که هم قابل کنترل 

و هم قابل جبران نخواهد بود.
علمی  آسیب شناسی های  بدون 
در  کارشناسانه  دیدگاه های  و 
راه  اجتماعی،  مسائل  زمینه 
که  می انجامد  ناکجاآباد  به  رفته 
به  نیز  را  بنیادینی  دگرگونی های 

دنبال خواهد داشت. 
بر  را  سیاهی ها  تمام  تابلو  این که 
فرضی  و  واقعی  دشمنان  گردن 
جز  سرانجامی  کنیم،  آویزان 
پیمودن کج راه های مخوف نخواهد 
وقوع  از  پس  چراکه  داشت 
متوسط  و  کوچک  پدیده های 
اجتماعی، مسیر را برای پدیده های 
فراهم  و  هموار  اساسی  و  بزرگ 

می کند.
گم شدن در لابه لای شعارهایی که 
برای خنثی سازی و محونمایی های 

می شود،  داده  سر  سیاسی  صرفاً 
ماجرا  اصل  فراموشی  به  به تدریج 
گوش  و  چشم  و  می شود  ختم 
مسئولان را می بندد، چراکه غالب 
شدن اهداف ریاکاران منفعت طلب 
وارونه نما و مغلوب شدن دلسوزان 
حقیقت نگر و واقع گو، عاقبتی جز 

شکست و فروپاشی در پی ندارد.
خاموشی های اجتماعی در صورتی 
امیدوارکننده و پیش برنده است که 
با ایجاد رضایتمندی و پاسخگویی 
باشد،  همراه  جامعه  مطالبات  به 
زیرساخت   درغیراین صورت، 
برهم زنی های طوفانی را می سازد و 
مانند یک مسکن قوی خواب آور 

عمل خواهد کرد. 
اقشار  خواسته  به  پاسخگویی 
مطالعه،  نیازمند  اجتماع،  مختلف 
و  درست  اجرای  و  طرح  تدوین 
منطقی است که بی توجهی به این 
مهم، حتی برای یک روز هم دیر 

خواهد بود.

اجتماعی  مددکاری  انجمن  رئیس 
ایران از سران سه قوه خواست برای 
شنیدن مطالبات اجتماعی، در نشستی 
تشکل های  و  NGOها  حضور  با 

علمی و صنفی حضور پیدا کنند.
در  چلک  موسوی  حسن  سید 
اینکه  بیان  با  ایسنا،  با  گفت وگو 
مردم  مطالبات  اخیر،  اعتراضات  در 
تنها به حوزه اقتصاد خلاصه نمی شد، 
مطالبات  از  عمده ای  بخش  گفت: 
به حوزه اجتماعی برمی گردد.  مردم 
ایران  اجتماعی  مددکاری  انجمن 
این آمادگی را دارد تا از سران سه 
مطالبات  شنونده  تا  کند  دعوت  قوه 
اجتماعی  غیردولتی  سازمان های 

باشند.
وی با تأکید بر اینکه این سازمان ها 
هستند  حاکمیت  و  مردم  میان  پلی 
از  پیشگیری  برای  کرد:  اظهار 
یا  اخیر  حوادث  مشابه  آشوب هایی 
تشدید آن ها، این تشکل ها می توانند 
مسئولان  و  مردم  بین  ارتباط دهنده 
حاکمیت  تا  است  لازم  و  باشند 
مطالبات  شده  که  هم  یک بار  برای 

اجتماعی را از زبان آن ها بشنود.
اجتماعی  مددکاری  انجمن  رئیس 
ایران با اشاره به اینکه NGO ها و 
تشکل های مردم نهاد به شکل مستقیم 
تصریح  دارند  سروکار  مردم  با 

اصلی  توجه  حاضر  درحال  کرد: 
اقتصادی  و  سیاسی  مسائل  روی  به 
درحالیست  این  است.  متمرکزشده 
که ما نمی خواهیم ناآرامی های اخیر 
در آینده نیز اتفاق بیفتد. جای خالی 
اجتماعی  مشارکت  و  امید  نشاط، 
اجتماعی  مسائل  و  مطالبات  به 

برمی گردد.
انجمن  اینکه  بیان  با  چلک  موسوی 
که  نهادی  به عنوان  ایران  مددکاری 
کشور  قوانین  چارچوب  در  همواره 
تا  دارد  قصد  است  کرده  فعالیت 
و  مردم  بین  ارتباط  برقراری  با 
مسئولان مطالبات آن ها را به گوش 
داد:  ادامه  برساند  تصمیم گیرندگان 
را  خواسته  این  مددکاری  انجمن 
نشست  این  در  که  می کند  مطرح 
کند  انتخاب  خودش  را  NGOها 
به عنوان  را  آنان  حرف های  و 
گوش  به  مردم  نزدیک  نمایندگان 

مسئولان برساند.

سطح بالای آلودگی هوا در قزاقستان 
در  سیاه رنگ  برف  بارش  به  منجر 

مناطقی از این کشور شده است.
یکی  سیاه  برف  ایسنا،  گزارش  به 
را  قزاقستان  در  شهری  مناطق  از 
دانه های  این  بارش  و  پوشانده 
سیاه رنگ موجب نگرانی شهروندان 

شده است.
مقامات محلی شهر »تمیرتاو« اظهار 
از  ناشی  دود  بومی  ساکنان  داشتند: 

را  شهر  این  در  متعدد  کارخانه های 
علت بروز این پدیده می دانند و این 

موضوع درحال بررسی است.
محلی  ساکنان  از  برخی  همچنین 
فضای  در  عجیبی  بوی  استشمام  از 

اطراف شهر شکایت دارند.
ایندیپندنت،  روزنامه  گزارش  به 
قزاقستان  شهرهای  ازجمله  تمیرتاو 
است که به دلیل انتشار مواد آلاینده 

مضر شناخته شده است.

مولکولی  پزشکی  شبکه  رئیس 
توجه  اهمیت  به  اشاره  با  کشور 
ژنتیکی،  بیماری های  به  جدی 
در  ایرانی  نوزادان  تمامی  گفت: 
متابولیک  بیماری   ۲۰ با  رابطه 

غربالگری می شوند.
سرویس  دکتر  ایسنا،  گزارش  به 
از  رونمایی  مراسم  در  زینلی 
ایرانیان  مرجع  ژنوم  نسخه  اولین 
و  علوم  پژوهشگاه  در  )ژمیران( 
دانشگاه  متابولیسم  درون ریز  غدد 
افزود:  بهشتی  پزشکی شهید  علوم 
و  شده  شروع  در کشور  کار  این 

باید باقوت ادامه پیدا کند.
در  ژنتیک  علم  از  استفاده  به  وی 
سلامت  حوزه  موارد  از  برخی 
اشاره کرد و گفت: درحال حاضر 
جنین  که  کرد  مشخص  می توان 
از  برخی  به  مبتلا  مادر  شکم  در 
بیماری ها است و همچنین می توان 
سلامت آن را قبل از انتقال به رحم 

مادر مشخص کرد.
درحال  هرچند  کرد:  اظهار  زینلی 
حاضر استفاده هایی از علم ژنتیک 
می شود، اما در آینده، این دانش و 
فناوری کاربردهای بسیار بیشتری 

در حوزه سلامت و درمان خواهد 
داشت.

مولکولی  پزشکی  شبکه  رئیس 
از  استفاده  این که  بیان  با  کشور 
داروهای خاص در آینده بر اساس 
ساختار ژنتیکی فرد انجام می شود، 
آزمایش های  آینده  در  گفت: 
چه  که  می کند  مشخص  ژنتیکی 

داروهایی برای فرد مناسب است.
بنابر اعلام روابط عمومی برگزاری 
کرد  پیش بینی  زینلی  مراسم،  این 
فرد  هر  ژنوم  توالی  تعیین  که 
هزینه  با  میلیاردی،  به جای صرف 
حدود ۱۰۰ دلار و به جای ۱۰ سال، 
مشخص  شبانه روز  یک  حدود 
موضوع  این  که  شد  خواهد 
این  در  تحول شگرف  نشان دهنده 

حوزه است.
وی با طرح این سؤال که آیا تمام 
بیماری  سبب  ژنتیکی  تغییرات 
می شوند، گفت: دانشمندان فراوانی 
این  در  گذشته  سالیان  طول  در 
مشخص  تا  کرده اند  فعالیت  زمینه 
ژنتیکی  تغییرات  چه  که  کنند 
تغییراتی  چه  و  نبوده  بیماری زا 

سبب بیماری می شود.

جشنواره »فیلم کوتاه شیراز« نیمه نخست اسفندماه برگزار می شود

تحلیل این خبر را در ستون سمت راست بخوانید

رئیس انجمن مددکاری ایران عنوان کرد؛
درخواستی از سران سه قوه برای پیشگیری 

از اعتراضاتی مشابه حوادث اخیر

بارش برف سیاه در قزاقستان

رئیس شبکه پزشکی مولکولی کشور خبر داد
 غربالگری ۲۰ بیماری متابولیک 

در نوزادان ایرانی

گفت:  فارس  استاندار 
اشتغال زایی در سایه فعال کردن 
استان  بی شمار  توانمندی های 
فارس محقق خواهد شد؛ بنابراین 
و  برنامه ریزی  نظام  ایجاد 
اقتصادی مبتنی بر این ظرفیت ها 

باید در استان فعال شود.
به  طلوع  روزنامه  گزارش  به 
اداره کل روابط عمومی  از  نقل 
استانداری  بین الملل  امور  و 
فارس، اسماعیل تبادار در جلسه 
با  استان  برنامه ریزی  شورای 
تأکید بر اینکه نظام برنامه ریزی 
بهره گیری  و  کردن  فعال  برای 
باید  استان  ظرفیت های  از 
هر  افزود:  باشد،  داشته  وجود 
در  اینکه  از  پیش  موضوعی 
شورای برنامه ریزی استان مطرح 
در  کارشناسان  توسط  باید  شود 
مربوطه  اجرایی  دستگاه های 
و  مدیریت  سازمان  در  و 
از  پس  و  بررسی  برنامه ریزی 

نقاط  شدن  مشخص  و  حلاجی 
نظر  در  و  آن  قدرت  و  ضعف 
 گرفتن همه جوانب در این شورا 

مطرح شود.
تکالیف  اینکه  بیان  با  تبادار 
لازم  اقدامات  و  توانمندی ها  و 
درباره  دستگاه ها  از  یک  هر 
موضوعات مطرح شده در شورای 
باشد،  مشخص  باید  برنامه ریزی 
دستگاه ها  همه  کرد:  خاطرنشان 
در  کارشناس  زیادی  تعداد 
استفاده  با  باید  که  اختیاردارند 
از این ظرفیت ها به بررسی نقاط 
و  موضوعات  ضعف  و  قوت 

مسائل مختلف بپردازند.
وی گفت: انتظار دارم گزارشات 
بهره گیری  از  مداومی  و  مدونی 
و  بودجه  قانون  تکالیف  از 
سایر اعتبارات ملی و استانی در 

شورای برنامه ریزی ارائه شود.
به  اشاره  با  فارس  استاندار 
در  فارس  استان  ظرفیت های 

گردشگری،  مختلف  زمینه های 
و...  کشاورزی  صنعت، 
خدمات رسانی  تسریع  خواهان 
تأکید  و  شد  سرمایه گذاران  به 
دستگاه های  مدیران  کرد: 
همراهی  و  همسویی  با  اجرایی 
مغفول  از  بیشتر  همدلی  و 
جلوگیری  بزرگ  اهداف   ماندن 

کنند.
اینکه  به  اشاره  با  همچنین  وی 
گردشگری یکی از ظرفیت های 
است  فارس  استان  مهم  بسیار 
برنامه وبودجه  سازمان  رئیس  از 
عملکرد  خواست  استان 
همه  در  برنامه ریزی  کمیته های 
حوزه  در  استان  شهرستان های 
و  بررسی  گردشگری  اعتبارات 

گزارش آن ارائه شود.
موضوعات  اینکه  بیان  با  تبادار 
همچون  زیبایی  واژه های  و 
از  جلوگیری  ارزش افزوده، 
از  بهره گیری  و  خام فروشی 

تحقق  عمل  در  باید  ظرفیت ها 
یابد، گفت: شعار دادن و حرف 
زدن فراهم کننده اشتغال و رونق 
توجه  باید   بلکه  نیست  تولید 
اجرای  برای  بیشتر   تلاش  و 
اشتغال  به  منجر  که  طرح هایی 
کار  دستور  در  می شود  رونق  و 
مدیران دستگاه های اجرایی قرار 

بگیرد. 
با  پایان  در  فارس  استاندار 
در  اشتغال زایی  اینکه  بر  تأکید 
توانمندی های  کردن  فعال  سایه 
محقق  فارس  استان  بی شمار 
نظام  ایجاد  شد،  خواهد 
اقتصادی  نظام  و  برنامه ریزی 
گام  را  ظرفیت ها  این  بر  مبتنی 
اشتغال زایی  تحقق  در  محوری 
دانست و از مدیران دستگاه های 
همسویی  با  خواست  اجرایی 
برنامه ریزی  بیشتر  همدلی  و 
خود  اقدامات  سرمنشأ   را 

قرار دهند.

قانون  گفت:  شیراز  دانشگاه  استاد 
آب در کشور در سال 61 در زمانی 
که منابع آب و ذخایر رطوبتی هوا 
وضعیت خوبی داشت، تصویب  شده 
ما  که  کنونی  شرایط  برای  و  است 
وضعیت خوبی در این حوزه نداریم 
و جمعیت هم بیش از دو برابر شده 

به کار نمی آید و جوابگو نیست.
روند منفی بارش در تمام کشور

سرویس خبری/ مریم زارع خفری: 
یک  در  ناظم السادات  محمدجعفر 
خبرنگاران  جمع  در  خبری  نشست 
در  می دهد  نشان  آمارها  گفت: 
بسیاری از نقاط کشور با روند منفی 
این  شدت  و  هستیم  روبه رو  بارش 
روند در قسمت شمال غربی ایران و 
بیشتر  خوزستان  و  فارس  استان های 

دیده می شود.
وی در مورد بارش بهمن و اسفندماه 
می رسد  نظر  به  نیز گفت:  رو  پیش 
در جنوب ایران طی 10 تا 15 روز 
باشیم  مؤثری  بارندگی  شاهد  آینده 
اما برای مابقی روزها، داده ها شرایط 
بارندگی  برای  را  مساعدی  خیلی 

نشان نمی دهد.
وی تأکید کرد: این حرف به معنای 
نبود باران نیست چون آب وهوا یک 
از  خیلی  بنابراین  است؛  پویا  پدیده 
خداوند  نظر  و  نیست  معلوم  شرایط 

شاید چیز دیگری باشد.
همچنین  داد:  ادامه  ناظم السادات 
دهه  در  می دهد  نشان  بررسی ها 
گذشته روند بارندگی در بسیاری از 
این  و  است  بوده  منفی  نقاط کشور 
در  را  ایران  جمعیت  بیشترین  نقاط 

خود جای  داده اند.
اگر  داد:  ادامه  دانشگاه  استاد  این 
دو  مانند  و  روند  همین  به  بخواهیم 
دهه گذشته با آب وخاک خود رفتار 
مواجه  بزرگی  مشکلات  با  کنیم 
خواهیم شد و نسل بعدی در 20 سال 
بیشتری  معضلات  به مراتب  آینده 

خواهند داشت.
امروز  مشکلات  ریشه  وی  گفته  به 
در مواردی چون عدم در نظر گرفتن 
اختصاص  عدم  آب وهوا،  پویایی 
و  پایش  برای  لازم  سرمایه گذاری 
حوزه،  این  داده های  علمی  بررسی 
حمایت نکردن از سرمایه های علمی 
به  آن ها  مهاجرت  و  دانشگاهی  و 
به  ندادن  گوش  و  کشور  از  خارج 
حرف های دلسوزان و صاحب نظران 

این حوزه از سوی مسئولان است.
علوم  پژوهش های  مرکز  رئیس 
شیراز  دانشگاه  اقیانوس شناسی 
پدیده  یک  آب وهوا  کرد:  تصریح 
آوردن  دست  به  برای  و  است  پویا 
به طور  که  داریم  نیاز  آن  نتایج 
اندازه گیری  پیوسته شاخص های آن 
و تحلیل شود تا بدانیم در آینده چه 

اتفاقی خواهد داد.

برابری  ده  افزایش  به  اشاره  با  وی 
چون  شهرهایی  در  آب  مصرف 
ساخت  گفت:  شیراز  و  تهران 
پدیده  با  ایران  در  کلان شهرها 
و  نیست  هماهنگ  آب وهوایی 
درحالی که باید جمعیت را بر اساس 
امیدی  و  کنیم  تنظیم  آب  شرایط 
نداشته  بین حوزه ای  آب  انتقال  به 
باشیم و همچنین نظرات متخصصین 

جامعه شناسی موردتوجه قرار گیرد.
از  دیگری  بخش  در  محقق  این 
بارش  برای  گفت:  خود  سخنان 
نیازمند ذخایر رطوبتی در جو هستیم 
که  ایران  جنوب  منطقه  ذخیره  و 
پنجاه سال قبل وضعیت خوبی داشته، 
بسیار  ذخیره  این  امروز  متأسفانه 
کاهش یافته و همین مسئله در میزان 

بارش تأثیر گذاشته است.
وی ادامه داد: این کاهش می تواند به 
جنگ و مسائل زیست محیطی ارتباط 
رطوبتی  ذخیره  این  و  کند  پیدا 
هم اکنون به سمت کشورهای حاشیه 
شاید  است،  خلیج فارس کشیده شده 
رسیدگی  آن ها  که  دلیل  این  به 
بهتری به محیط زیست خود داشته اند.

بنیادی  بازنگری  باید  آب  قانون 
شود

قانون  گفت:  شیراز  دانشگاه  استاد 
آب در کشور در سال 61 درزمانی 
که منابع آب و ذخایر رطوبتی هوا 
تصویب شده  داشت،  خوبی  وضعیت 
ما  که  کنونی  شرایط  برای  و  است 
وضعیت خوبی در این حوزه نداریم 
و جمعیت هم بیش از دو برابر شده 

به کار نمی آید و جوابگو نیست.
بازنگری  یک  به  ما  داد:  ادامه  وی 
و  داریم  نیاز  حوزه  این  در  بنیادی 
مورد  این  در  صاحب نظران  از  باید 
اختیارات  و  شود  گرفته  مشورت 
فقط  و  یابد  کاهش  به شدت  دولت 

نظارت کند.
عوض  در  کرد:  اضافه  ناظم السادات 
و  خصوصی  بخش  دست  به  امور 
البته باید در  تعاونی سپرده شود که 
آذربایجان  آب  قانون  گرفت  نظر 
تفاوت  باید  سیستان  مانند  استانی  با 

داشته باشد.
پیش بینی  برای  ملی  مدل  نبود 

آب وهوای

علوم  پژوهش های  مرکز  رئیس 
اقیانوس شناسی دانشگاه شیراز اظهار 
کرد: سرمایه گذاری در حوزه تولید 
کشور  در  آب وهوایی  مدل های 

صورت نمی گیرد.
امروز  آنچه  داد:  ادامه  وی 
خروجی  می گیرد  قرار  مورداستفاده 
جهان  صنعتی  کشورهای  مدل های 
به ما  است و اگر اطلاعات خارجی 
پیش بینی  پایه های  از  بسیاری  نرسد 
می شود،  انجام  کشور  در  که 

فرومی ریزد.
هرکسی  کرد:  تصریح  ناظم السادات 
که در ایران در این حوزه کاری را 
دلیل  به  مدتی  از  بعد  کرده  شروع 
رها  را  آن  شده  ناچار  حمایت  نبود 
تحقیقات  این  از  دانشگاه ها  و  کند 
خالی شده اند و بیشتر افراد توانمند هم 
به خارج از کشور مهاجرت کرده اند.

مسئولان حتی به تقاضای پیش بینی 
پاسخی  استان  برای  هواشناسی 

نمی دهند
علوم  پژوهش های  مرکز  رئیس 
اقیانوس شناسی دانشگاه شیراز گفت: 
مسئولان  به  گذشته  تابستان  در 
و  کشاورزی  جهاد  ازجمله  فارس 
که  نوشتم  نامه  آب  سازمان  رئیس 
شرایط  و  گستردگی  به  توجه  با 
کشاورزان  درخواست  و  موجود 
پویا  آب وهوایی  پیش بینی  یک  به 
پاسخی  حتی  آن ها  اما  داریم،  نیاز 
به جواب نامه ندادند؛ بنابراین با این 
وضعیت امکان انجام یک پیش بینی 
پیشرفته وجود ندارد تا قشری مانند 
اساس آن کشت  بر  بتواند  کشاورز 

کند.
وی ادامه داد: با توجه به این موضوع 
به عنوان  هواشناسی  پیش بینی  باید 
گرفته  نظر  در  تجاری  کالای  یک 
یا  و  خصوصی  بخش  به  یا  شود 

اتحادیه ها ارائه شود.
که  هرچند  داد:  ادامه  ناظم السادات 
کشاورزان و اتحادیه های این حوزه 
اروپایی  کشورهای  مانند  کشور  در 

نیرومند نیستند و توان مالی ندارند.
از  آب  انتقال  طرح  مورد  در  وی 
استان گفت: من  این  به  خلیج فارس 
خلیج فارس  آب  از  که  نمی گویم 
این  باید  اما  نشود  یا  شود  استفاده 

شکافته  به خوبی  آن  نتایج  و  طرح 
شود.

راه حل مشکلات
علوم  پژوهش های  مرکز  رئیس 
شیراز  دانشگاه  اقیانوس شناسی 
به عنوان  هفته ای  هرساله  کرد:  بیان 
درختکاری داریم و به صورت نمادین 
و  می شوند  کاشته  و  توزیع  درختان 
تا   10 عرض  در  درختان  این  اگر 
منابع طبیعی کاشته  20 سال گذشته 
امروز  باید  بگیریم  نظر  در  شده 
داشته  فارس  در  وسیعی  جنگل های 
از  نیست  این طور  درحالی که  باشیم 

این عرصه ها نیز کاسته شده است.
وی ادامه داد: علت این موضوع این 
از وقت ها ما کاری  است که خیلی 
می دهیم  انجام  نمایشی  به صورت  را 
اعتبارات  طبیعی  منابع  سازمان  و 
نهال ها  این  از  نگهداری  برای  لازم 
نیز مراتع  بی رویه  ندارد و چرای  را 
داد:  ادامه  برده است. وی  بین  از  را 
برای حل مشکلات آب وهوایی باید 
ایجاد  با  کار به مردم سپرده شود و 
و  کرد  نگهداری  منابع  از  سمن ها 
آب  تغییرات  برای  را  درختکاری 
حفظ  همچنین  داد،  انجام  هوایی 
طبیعت  حفظ  به  آن  تمدن  و  ایران 
منطقه  کشورهای  محیط زیست  و 
بستگی دارد، بنابراین باید برای صلح 
منطقه و اکوسیستم آن کوشید. وی 
افزود: اگر 10 تا 15 چاه را در حوزه 
به  که  آبی  کنیم  مهار  سیوند  رود 
دست می آید به اندازه آبی است که 
خواهد  استان  این  به  خلیج فارس  از 
آمد، بنابراین وقتی چند صد چاه در 
استان به صورت قانونی و غیرقانونی 
می کند  برداشت  بیش ازاندازه  آب 
یک  با  بکنیم  نمی توانیم  کاری  و 
از  قدر  چه  خلیج فارس  از  آب  لوله 
مسائل را می توان حل کرد. وی ادامه 
که  هزینه ای  میلیاردها  می توان  داد: 
در  را  می شود  داده  طرح  این  برای 
قالب طرح نکاشت به کشاورز داد، 
مهندسی  طرح ها  این  باید  بنابراین 
بهینه هست  و  دید سودآور  تا  شود 

یا نه؟
کرد:  اضافه  دانشگاه  استاد  این 
میزان  که  می دهد  نشان  پیش بینی ها 
کمتر  نرمال  از  امسال  بارندگی 
شهرها  در  مردم  از  بنابراین  است، 
خواهش  کشاورزان  و  روستاها  و 
می کنم مسئله کم آبی را جدی بگیرند 
که  آب  چون  کنند،  صرفه جویی  و 
نباشد زندگی نیز وجود ندارد و اصلًا 

کشت را گسترش ندهند.
علوم  پژوهش های  مرکز  رئیس 
شیراز  دانشگاه  اقیانوس شناسی 
برای  را  باید خود  نیز  دولت  افزود: 
باران  اگر هم  و  آماده کند  تابستان 
خوبی ازاین پس داشته باشیم بازهم ما 

مشکل کم آبی داریم.

استاندار فارس:

فعال کردن توانمندی های فارس، اشتغال زایی را به همراه دارد

رئیس مرکز پژوهش های علوم اقیانوس شناسی دانشگاه شیراز عنوان کرد؛

لزوم بازنگری اساسی در قانون آب
روندمنفیبارشدرتمامکشور

معاون فنی و عمرانی شهردار شیراز:
 هیچ پروژه عمرانی در شیراز تعطیل 

و یا متوقف نشده است

رئیس انجمن مددکاری ایران عنوان کرد؛
درخواستی از سران سه قوه برای پیشگیری 

از اعتراضاتی مشابه حوادث اخیر


